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Més de 50 líders religiosos d’arreu del món 
provinents de més de 30 països diferents s’han 
reunit aquesta setmana a Manresa en el marc 
del Fòrum Internacional Multireligiós ‘Cruïlla 
de Camins’. Les jornades han conclòs amb la 
presentació del Pacte Manresa 2022 per a la 
creació de ciutats resilients, sostenibles, segu-
res i inclusives. Un document que han signat la 
secretària general de Religions for Peace, Azza 
Karam, i l’alcalde de Manresa, Marc Aloy, amb 
la presència de joves de diverses religions i con-
fessions.

El Pacte Manresa 2022 no és un pacte qualse-
vol. Ho ha deixat clar Renz Argao, representant 
del Comitè Juvenil de Religions for Peace, que 
ha destacat la col·laboració dels joves per a la 
seva elaboració. “És la primera vegada que un 
pacte de Religions for Peace es fa a través d’un 
procés participatiu i col·laboratiu i amb inclu-
sió dels joves”, ha dit.

Argao ha emfatitzat aquesta participació expli-
cant que els joves van tenir un seient, van pro-
posar idees i van ser escoltats en la redacció del 
text. I va ser així perquè, segons ha dit Argao, 
el pacte “ja no és per nosaltres, és per als nens i 

Religions de tot el món es comprometen 
a combatre el canvi climàtic 
amb el Pacte Manresa 2022
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nenes que tenen por del futur”. És precisament 
per aquest motiu que el pacte “ja es troba a l’al-
çada del seu objectiu: que els joves tinguin veu 
i treballin colze a colze per garantir un treball 
sostenible”.

ALOY: “EL 80% DE LA POBLACIÓ 
PROFESSA UNA RELIGIÓ, 
TENEN MOLT A DIR”

Per la seva banda, Emina Frljak, també repre-
sentant del Comitè Juvenil de Religions for Pe-
ace, ha descrit el pacte com “un exemple que la 
cooperació entre governs i actors religiosos és 
possible”. “Estem fent història”, ha reblat.

La secretària general de Religions for Peace, 
Azza Karam, també ha destacat el tret diferen-
cial d’aquest pacte i de la trobada ‘Cruïlla de 
Camins’. Ha xifrat en 25 les trobades de líders 
religiosos al llarg del 2022, però ha afirmat que 
la de Manresa “no és una trobada més”.

En primer lloc, ha parlat d’una trobada en què 
les confessions “donen gràcies a un sant: Ignasi 

de Loiola”. Una altra diferència que ha desta-
cat és l’equilibri de gènere que han mantingut 
les jornades. “Religions for Peace defineix el li-
deratge des del servei, per tant, cal reconèixer 
també les dones líders”, ha dit. Finalment, ha 
subratllat que el congrés no es tracta de “co-
mençar res” sinó que suposa “celebrar el que ja 
hem fet conjuntament”.

Accions a les ciutats, informes sobre 
sostenibilitat o material educatiu 
mediambiental

El Pacte Manresa 2022 insta els governs de tot 
el món a combatre el canvi climàtic global i cre-
ar ciutats sostenibles, justes i inclusives. En el 
text, els sotasignats es comprometen a garantir 
intercanvis intergeneracionals i interreligiosos 
que generin avenços en l’àmbit social; reflexio-
nar sobre el consum comunitari; i treballar amb 
els governs nacionals i locals per assolir com-
promisos estables en l’àmbit nacional.

Tot plegat a través d’accions com incorporar 
material d’educació mediambiental als centres 
educatius religiosos; dur a terme accions a les 
ciutats per millorar el clima; o publicar sobre 

l’impacte desproporcionat del canvi climàtic 
en comunitats d’arreu del món.

“EL PACTE MANRESA 2022 ÉS UNA 
RUTA DE TREBALL PER 
TRANSFORMAR LA REALITAT”

El pacte l’han llegit joves de diverses religions 
i confessions que s’han aplegat damunt de 
l’escenari i també han estat testimonis de la 
signatura de Karam i Aloy. Després, diversos 
d’aquests joves han beneït amb pregàries el 
text signat.

En nom del Govern de la Generalitat, el direc-
tor general d’Afers Religiosos, Carles Armengol, 
ha donat l’enhorabona pel Fòrum ‘Cruïlla de 
Camins’ i per la seva conclusió amb la redacció 
del pacte. 

Ha destacat que les jornades a Manresa han 
suposat “un exemple de cooperació entre les 
tradicions i les religions per afrontar les crisis”. 
“Com a poders públics volem col·laborar-hi”, ha 
refermat.
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Una llavor que vol ser compartida 
i expressada

“El 80% de la població mundial professa una 
religió”. Ho ha dit l’alcalde de Manresa, Marc 
Aloy, qui ha tancat l’acte subratllant que les 
confessions religioses “tenen molt a dir en el 
futur i en les ciutats del món”.

Aloy també ha anunciat que faran arribar el 
document signat a organismes internacio-
nals com l’Organització de les Nacions Unides 
(ONU) i l’Organització de les Nacions Unides 
per a l’Educació, la Ciència i la Cultura (UNES-
CO). En aquest pacte, ha dit, “no donem solu-
cions màgiques”, però “treballem per ajudar 
la ciutadania i els governs a prendre consci-
ència de la gravetat de la situació actual del 
planeta”.

Joan Hernández Serret ha agraït tota la gent 
que ha fet possible el pacte. Especialment a la 
professora Karam que “va escoltar el meu som-
ni”. També ha destacat la implicació del jesuïta 
Xavier Melloni així com “la implicació dels jo-
ves i la seva inspiració”.

Per a Hernández, el Congrés deixa “una llavor 
que vol ser compartida i expressada”. “El pacte 
és una ruta de treball per transformar la reali-
tat”, ha dit.

L’acte també ha comptat amb la presència de 
nombrosos representants de religions i con-
fessions del món. També del bisbe de Vic, 
Romà Casanova, i el bisbe de Solsona, Fran-
cesc Conesa.

Aquest mateix dimecres a la tarda, després de 
la clausura del fòrum ‘Cruïlla de Camins’, al-
guns participants s’han dirigit a la basílica de 
la Sagrada Família, on ha tingut lloc una con-
ferència a càrrec de l’arquitecte director del 
temple, Jordi Faulí. En la seva ponència, Faulí 

ha parlat de la fusió de l’espiritualitat, la natura 
i l’arquitectura a la ciutat. 

Viure l’experiència d’Ignasi de Loiola

El Fòrum Internacional Multireligiós ‘Cruïlla 
de Camins’ ha estat un dels actes centrals de la 
celebració que ha organitzat enguany l’Ajunta-
ment de Manresa amb motiu del 500 aniver-
sari de l’estada d’Ignasi de Loiola a Manresa. 
Sota la marca Manresa 2022, l’Ajuntament de 
Manresa ha organitzat l’acte juntament amb 
Religions for Peace, organització de diàleg inter-
religiós de referència mundial amb seu a Nova 
York i organitzacions nacionals arreu del món.

El fòrum va començar diumenge amb un pe-
legrinatge dels participants fins a Manresa per 
viure l’experiència de sant Ignasi. Al llarg dels 
tres dies següents, els assistents han treballat 
el document de compromís social i mediambi-
ental que ha resultat en el Pacte Manresa 2022.

roger vilaclara –cr | llegir al web +

https://www.catalunyareligio.cat/ca/galeria/comenca-forum-internacional-multireligios-manresa
https://www.catalunyareligio.cat/ca/religions-tot-mon-es-comprometen-combatre-canvi
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L’Orde Hospitalari de Sant Joan de Déu nome-
nava fa unes setmanes Josep Pifarré com a 
nou director corporatiu de planificació assis-
tencial. Un càrrec de nova creació que té com 
a objectiu generar sinèrgies entre els vuitanta 
centres que l’Orde Hospitalari té repartits per 
tot el territori espanyol. 

Hem parlat amb el doctor Pifarré. Un home que 
és metge, especialista en psiquiatria, llicenciat 
en psicologia, graduat en filosofia i màster en 
bioètica i dret. Un perfil que combina assistèn-
cia, docència, recerca i gestió clínica.

Què el porta a vostè a ser metge?

Quan estudiava Batxillerat, com passa també 
ara, et planteges moltes coses. Ja en aquell mo-
ment jo tenia una certa vocació pels aspectes 
científics i em ressonava la carrera de medicina 
com a opció professional. La carrera de medici-
na combinava, per a mi, l’esperit científic d’es-
tudi amb una part d’aplicació pràctica envers 
les persones. 

Volia salvar persones, malgrat que aprens amb el 
temps que no és ben bé només això ser metge. 

Josep Pifarré: “La medicina sense 
la part humanista queda coixa”

https://www.catalunyareligio.cat/ca/josep-pifarre-director-corporatiu-planificacio-sant-joan-deu
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I què és ser metge?

La medicina té una part important, la científica, 
però també una part humanista, que potser és la 
més important. Quan un va al metge vol que la 
doctora o el doctor que té davant el curi, encerti 
el diagnòstic i sàpiga aplicar el tractament ade-
quat. Però, només això? Un bon metge és només 
un bon tècnic en medicina o és alguna cosa més? 
Diem sovint que un bon metge és aquell que té 
capacitat d’escolta, empàtic, que veu la persona 
més enllà de la malaltia, en la seva integralitat, i 
mira d’entendre la persona per poder-la acom-
panyar i ajudar en aquest procés terapèutic. Per 
aquest motiu també vaig optar per fer psiquiatria. 
La medicina sense la part humanista queda coixa. 

“LA PROFESSIÓ TÉ UN COMPROMÍS 
ENVERS LES PERSONES 
QUE ACOMPANYES”

Aquesta visió humanista de la sanitat 
en el seu cas d’on sorgeix?

A mi em va ajudar tenir altres espais a la joven-
tut que m’obrien la ment. Quan era estudiant 

de medicina també era Cap Escolta als Minyons 
Escoltes i Guies Sant Jordi. Per altra banda, tam-
bé formava part d’un grup de revisió de vida 
dins el Moviment Universitari d’Estudiants 
Cristians. Aquests espais on poder plantejar-se 
preguntes t’obren la mirada, i en el meu cas em 
van ajudar en la meva vida personal i profes-
sional. Després els d’aquell grup vam passar a 
ser del Moviment de Professionals Catòlics. Un 
grup que encara continua, però que ens reunim 
molt poquet, però que seguim pertanyent al 
MPC. Allà vaig entendre com la professió és un 
medi de vida, però no és el fi únic. La professió 
té un compromís i aquest compromís és envers 
les persones que acompanyes. 

En el cas dels metges són els pacients 
i les famílies, però va més enllà, oi?

Sí. També hi entren els companys professio-
nals. Un altre punt que també va ser vital per 
a mi va ser entrar en contacte amb altres com-
panys sanitaris que també compartien la seva 
visió dins el món de la Pastoral de la Salut i en 
el món dels Professionals Sanitaris Cristians. 
Aquest va ser el punt de partida per entrar tam-
bé dins l’àmbit de la Bioètica. Un tema del qual 
ara se’n parla molt, però fa vint anys no tant. 

Vaig descobrir que a la medicina no és tot blanc 
o negre, que hi ha molts grisos, i vaig descobrir 
també una medicina més humana basada en 
l’acompanyament. El que nosaltres volem és 
curar, però també acompanyar els pacients i les 
seves famílies en el seu procés de vida, que so-
vint implica patiment. Dues persones referents 
per a mi en aquest àmbit han estat el capellà 
Ramon Prat i el doctor Joan Viñas. 

Una mica la demanda col·lectiva clàssica de 
voler que el metge et miri i t’escolti més enllà 
de teclejar a l’ordinador receptes?

Quan una persona està en situació de vulnera-
bilitat, la humanitat és clau, i val la pena inclou-
re-la dins el que considerem bones pràctiques 
clíniques. Tenim estudiat que en els serveis 
hospitalaris el servei que té més agraïments 
són els de pal·liatius. Curiosament és l’únic 
servei que curar no curen ningú. El departa-
ment en el qual l’objectiu de curació és zero és 
el servei que té més agraïments. Per què? Per 
l’acompanyament que fan al final de la vida, 
en moments de molt patiment acompanyen 
des de la distància, eliminant el dolor físic i psí-
quic i reconfortant els pacients en els moments 
complexos que viu la persona. 
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Creu que s’entén el sector sanitari?

Conegut ho és perquè tothom ha tingut algun 
contacte, però sí que de vegades la visió real del 
que és la medicina no hi és. Si preguntes a un 
infant què fa un metge et contestarà que salva 
vides. I no sempre ho fem, fem moltes altres co-
ses. No hem d’oblidar, però, que encara avui els 
hospitals són molt agressius en general. Quan 
un entra en un hospital és un medi hostil, hi ha 
unes normes que un no coneix. Precisament 
aquests són punts en què hem de millorar molt 
encara com a sistema sanitari.

“CAL ALLARGAR LA MIRADA I VOLER 
VEURE COSES PERQUÈ ELS CANVIS 
ES PRODUEIXIN”

És aquest un dels punts a treballar 
des del seu nou càrrec a Sant Joan de Déu?

Sant Joan de Déu és un Orde religiós d’origen 
hospitalari amb 500 anys d’història. Sempre 
s’ha dedicat a atendre les necessitats de les 
persones més vulnerables. Aquí entenem 
l’hospital com l’hospitalitat, un concepte més 

ampli que permet cobrir les necessitats de 
les persones vulnerables en cada època. Sant 
Joan de Déu sempre ha estat pioner detectant 
necessitats. Té la salut mental com a origen, 
però també posteriorment s’ha bolcat amb 
les discapacitats intel·lectuals, en l’atenció 
infantojuvenil i més recentment en l’àmbit 
de la pobresa i la soledat. Cada centre depèn 
de l’Orde, però té la seva autonomia de gestió. 
A partir de la creació de la província única  a 
Espanya l’Orde es marca crear sinergies entre 
els vuitanta centres que treballen cinc àmbits 
diferents. No es tracta en el meu càrrec d’unir 
aquests centres, sinó de conèixer i  sumar 
complicitats a la missió. 

Que tot respiri a Sant Joan de Déu?

Exacte. Sant Joan de Déu té clar que un bon 
professional no és només un bon tècnic sinó 
que cal tenir uns valors, el que nosaltres ano-
menem la gestió carismàtica. El valor propi de 
l’hospitalitat que després està declinat en qua-
tre valors més com són la qualitat, el respecte, 
la responsabilitat i l’espiritualitat. 

I com avui actualitzar el concepte 
d’hospitalitat a Sant Joan de Déu?

El valor de la qualitat a Sant Joan de Déu és 
clau i claríssim, imprescindible. Si no fem bé 
la feina per molt acollidors que siguem, mala-
ment. Però no podem quedar-nos només en 
la qualitat, hem d’aspirar a més. Jo vull que el 
cirurgià que m’operi sigui el millor, però també 
que m’escolti, que m’entengui, i que respecti les 
meves conviccions. Poso l’exemple d’una sèrie 
televisiva de fa uns anys, Dr House. El prota-
gonista és un internista brillant en els seus di-
agnòstics, però li manquen moltes coses com 
a persona. Doncs és això, busquem l’excel·lèn-
cia, però també aquest plus humà. Només amb 
qualitat tècnica no s’és un bon professional. 
Això a Sant Joan de Déu està ‘invivit’ i ho treba-
lla a fons amb els professionals.

“QUAN CREUS QUE HO SAPS TOT ÉS 
QUAN DEIXES D’APRENDRE”

A Sant Joan de Déu hi ha espais per escoltar 
el pacient?

Sí. Hi ha diferents projectes on els pacients 
participen. Un exemple clar és en el disseny 
de l’hospital infantil on van participar pacients 
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i famílies dissenyant els espais. També es fa 
amb les persones amb discapacitat intel·lectu-
al. Això ha provocat canvis impensables fa vint 
anys. Fa vint anys els nens estaven sols a les ha-
bitacions dels hospitals. Ara ho veiem com una 
barbaritat després d’escoltar famílies i infants. 
Cal allargar la mirada i voler veure coses perquè 
els canvis es produeixin.

Com l’ha configurat la seva fe 
en la seva professió?

La fe és un aspecte que està ‘invivit’ en tota la 
persona. Una part important és haver integrat 
la dimensió espiritual dins la part biopsicoso-
cial de la persona. A fer això em va ajudar molt 

pertànyer a grups de revisió de vida, grup de 
professionals que et fan obrir els ulls. També 
m’ha ajudat en fer-me preguntes. Si quan tre-
balles et preguntes si ho podries fer millor i et 
planteges dubtes sempre podràs anar afinant 
més la vida. El risc que té la nostra professió 
és pensar que tot ho fem bé, és quan més ens 
equivoquem. Quan creus que ho saps tot és 
quan deixes d’aprendre. 

És amb aquesta voluntat de preguntar-se 
sovint com millorar que s’engloba el seu nou 
càrrec?

Exacte. És un càrrec de servei. Els directors cor-
poratius estem al servei dels centres. Els cen-

tres estan al servei de les persones. Realment 
el perquè de la nostra existència són les perso-
nes que pateixen i nosaltres hem de servir-les. 
Els càrrecs de direcció ho fem d’una manera 
indirecta per ajudar en la tasca. És com un gir 
copernicà. El centre no és la Institució, no és el 
directiu, sinó que el centre és la persona atesa i 
tots ens hem d’articular per donar-li resposta. 
Nosaltres som servei.

glòria barrete –cr | llegir al web +

https://www.catalunyareligio.cat/ca/josep-pifarre-medicina-part-humanista-queda-coixa
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Més de 600 alumnes dels Jesuïtes El Clot es 
troben per aprendre a “discernir a la ignasiana”

Els alumnes de batxillerat, tercer i quart de secun-
dària dels Jesuïtes El Clot s’han apropat al discer-
niment ignasià en un mateix espai per primera 
vegada. Els tallers per ‘Discernir A La Ignasiana’, 
o DALI, han agrupat a més de 600 alumnes a l’Al-
berg La Conreria aquest dijous 24 de novembre. 
Pels jesuïtes haver fet aquest canvi d’espai de ma-
nera conjunta dona una força i una significació 
molt gran al taller. “Els alumnes d’aquestes eta-
pes estan en moments vitals que els toca prendre 
decisions, per això els tallers són una eina clau 
per a ells”, han explicat des de l’escola.   

cr / jesuïtes | llegir al web +

Justícia i Pau presenta un nou projecte 
que entrellaça art, espiritualitat i natura

‘Art Descalç per la Terra’ és la nova proposta 
col·lectiva que Justícia i Pau ha engegat aquest 
curs. Liderada per una trentena d’artistes i 
oberta a tothom, el projecte busca viure i com-
partir, a través de l’art “una connexió profunda 
amb la natura”, diuen des de Justícia i Pau. El 
nou projecte s’anirà desenvolupant al llarg del 
curs en diferents etapes i moments de creació i 
participació. Des de Justícia i Pau esperen que 
la proposta col·lectiva pugui “aportar un granet 
de sorra en la gran transformació que reclama 
urgentment la Terra”.  

justícia i pau | llegir al web +  

La Rebotiga n.66. Religions a Manresa

Comentari de l’actualitat de la setmana amb 
els redactors i col·laboradors de Catalunya Re-
ligió. Aquests setmana parlem de la trobada 
interreligiosa que s’ha clausurat a Manresa i 
comentem dues entrevistes destacades dels 
darrers dies: Josep Pifarré, director corpora-
tiu de planificació assistencial de Sant Joan de 
Déu, i Carlos Gómez, vicari general de La Salle. 
Tertúlia amb els periodistes Laura Mor, Roger 
Vilaclara i Jordi Llisterri.     

ESCOLTA 
EL PODCAST

https://www.catalunyareligio.cat/ca/mes-600-alumnes-dels-jesuites-clot-es-troben
https://www.catalunyareligio.cat/ca/justicia-pau-presenta-nou-projecte-entrellaca-art
https://www.catalunyareligio.cat/ca/religions-tot-mon-es-comprometen-combatre-canvi
https://www.catalunyareligio.cat/ca/josep-pifarre-medicina-sense-part-humanista-queda
https://www.catalunyareligio.cat/ca/carlos-gomez-vicari-general-salle-qui-diu-educacio
https://www.catalunyareligio.cat/ca/blog/rebotiga-catalunya-religio/rebotiga-n66-religions-manresa-301728
https://www.youtube.com/watch?v=GAiqnOj6iOI&feature=emb_imp_woyt
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L’església evangèlica de Betlem de Barcelona 
celebra cent cinquanta anys d’història. Tot va 
començar amb l’obertura d’una escola meto-
dista al barri del Clot l’any 1871, que va anar 
seguida de la conformació de la primera co-
munitat metodista a Catalunya. Una comu-
nitat que continua activa després de superar 
tràngols com la dictadura del general Franco, 
quan la seva església va ser cremada i les se-
ves creences perseguides. La comunitat viu 
aquest aniversari com una invitació del Se-
nyor a caminar. “Déu hi ha estat sempre amb 
nosaltres, ha compartit les seves benedicci-
ons, ens ha sostingut i ens ha donat forces”, 
diu Víctor Hernández, actual pastor de l’es-
glésia evangèlica de Betlem.

Hernández explica que durant l’any 2022 
s’han organitzat diverses activitats per com-
memorar els cent cinquanta anys de la comu-
nitat. “El culte d’aquest diumenge ha estat la 
cloenda d’una festa que ha tingut diversos 
actes durant aquests mesos”, explica Hernán-
dez. S’ha organitzat un dinar popular; un con-
cert que ha comptat amb la interpretació de la 
pianista Yoko Suzuki; i la projecció de Protes-
tants: la història silenciada, un documental di-

L’església evangèlica de Betlem de Barcelona 
celebra 150 anys de cohesió social al barri

https://www.facebook.com/watch/live/?ref=watch_permalink&v=872350383794032
https://c/Users/Gerardo/Desktop/D%C3%A9u%20hi%20ha%20estat%20sempre,%20%C3%A9s%20el%20senyor%20que%20ens%20ha%20perm%C3%A8s%20compartir%20les%20seves%20benediccions,%20ens%20ha%20sostingut,%20ens%20ha%20donat%20forces
https://c/Users/Gerardo/Desktop/D%C3%A9u%20hi%20ha%20estat%20sempre,%20%C3%A9s%20el%20senyor%20que%20ens%20ha%20perm%C3%A8s%20compartir%20les%20seves%20benediccions,%20ens%20ha%20sostingut,%20ens%20ha%20donat%20forces
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rigit per Sergi Martí, David Casals i Júlia Solé 
sobre la persecució de les esglésies evangèli-
ques històriques a Catalunya. Totes les activi-
tats han estat de lliure accés i gratuïtes per als 
veïns del barri.

“VEIEM QUE ELS VEÏNS ENS 
RECONEIXEN COM A PERSONES 
QUE VOLEN DEIXAR 
UNA EMPREMTA POSITIVA”

I és que la seva Església ha interactuat amb 
els veïns des d’un bon inici. Aquest mateix 
interès per servir i estimar als ciutadans que 
viuen escenaris de vulnerabilitat diversa és 
el que els ha portat a implicar-se en el teixit 
associatiu català. Han treballat amb altres as-
sociacions i fundacions que donen suport a 
diverses causes en defensa drets humans. I 
és per això mateix que, enmig de tanta cele-
bració, aquest novembre la comunitat també 
ha rebut la medalla del districte de Sant Martí. 
“com a anècdota, enmig de tanta celebració, 
aquest novembre també hem rebut la medalla 
del districte de Sant Martí”.

La Federació d’Entitats del Clot i Camp de l’Arpa 
va proposar l’Església Evangèlica de Betlem per 
a la categoria de ‘Medalla commemorativa d’or’. 
Per a Hernández es tracta d’una “anècdota” de 
la celebració, però assegura que estan molt con-
tents pel premi. “No tant per la medalla, sinó per-
què veiem que els ciutadans ens reconeixen com 
a persones que volen deixar una empremta posi-
tiva”, diu. Parla d’una empremta com a ciutadans 
“compromesos amb el diàleg, la cohesió social i la 
participació en projectes que donen suport a per-
sones que es troben en situacions de pobresa”.

Una comunitat resilient

D’històries se n’han viscut moltes durant 
aquests anys. Tanmateix, com a moment dur 
“recordem els anys de la dictadura, on es va 
tancar i destrossar la nostra església, malgrat 
això la comunitat es reunia de manera clandes-
tina i es va mantenir forta”, descriu Hernández.

Ester Marí, membre de la comunitat de l’es-
glésia de Betlem, relata al documental Protes-
tants, la història silenciada, com se celebrava 
durant els anys de dictadura a porta tancada, 
en la clandestinitat.

Un altre membre de la mateixa comunitat, 
i que guarda records de bona part d’aquest 
període és Aurora Ferrer. “Ha estat molt bé fer 
una exposició d’imatges a l’acte de cloenda, 
ara cal classificar-les correctament als sobres 
per quan les tornem a necessitar”, diu mentre 
endreça les fotografies que ha deixat per a ser 
mostrades al culte de diumenge. Tot i que ella 
també recorda els temps de dictadura, destaca 
altres moments: “Per a mi va ser molt impor-
tant el moviment de l’Esforç Cristià, vaig co-
mençar a participar d’aquestes trobades que 
agrupaven a totes les esglésies d’Espanya i Ca-
talunya el gener del 1961, llavors tenia catorze 
anys, ara estic a punt de fer-ne 76!”.

L’ESGLÉSIA EVANGÈLICA DE BETLEM 
VA SER IMPULSORA DE L’ÚS 
DEL CATALÀ DESPRÉS
DE LA DICTADURA

Un altre record que conserva Ferrer són els 
cultes en català. “En la dictadura estaven pro-
hibides moltes coses, també parlar en català...  
just començar l’any 1967, ens vam començar 
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a moure per impulsar el català”. L’Església de 
Betlem va programar reunions, i conferències 
“de persones de renom com Josep Maria Es-
pinàs i altres persones catalanistes de Els Set-
ze Jutges”. De la mateixa manera, “impartíem 
classes en català per a tot aquell qui el volgués 
aprendre”, relata Ferrer. Però, per sobre de tot, 
el que emociona Ferrer és memorar com per fi 
podia cantar en català i celebrar en català. “Pen-
so que vam ser la primera església de qualsevol 
denominació de fer cultes en català”, diu.

La celebració dels 150 anys no ha de ser nos-
tàlgica. Es mostra ferm Alfredo Abad, pastor i 
president de l’Església Evangèlica Espanyola, 
sobre aquesta festa. “Ha de ser una aposta per 
les llibertats davant la barbàrie de l’exclusió, del 
sexisme i de qualsevol barrera que senti una 
persona a l’hora de viure en plenitud la seva fe”, 
diu. Per a ell, aquesta celebració és “un home-
natge a tots aquells que, immersos al seu barri, 
van contribuir a una millor cohesió social”.

Avui i demà

De manera paradoxal ha passat que “quan es-
tava prohibit el nostre culte, i ens perseguien, 

ens apedregaven, ens manteníem vius i fins i 
tot vam créixer amb nombre de membres; en 
canvi amb la democràcia, hem anat minvant 
en membres”, explica Hernández. Un dels 
reptes presents amb el que es troba l’Església 
de Betlem és “que siguem capaços de mante-
nir-nos igual de vius i amb la mateixa il·lusió 
que en els temps de dictadura”.

A més a més, Abad afegeix tres reptes. El pri-
mer és “continuar defensant la llibertat religi-
osa, la pluralitat és una riquesa, i ens hem de 
mantenir ferms davant la defensa dels drets 
d’aquest pluralisme. 

El segon consisteix en oferir un pensament 
teològic lliberat que garanteixi a tothom la 
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seva espiritualitat de ple dret. Sense importar 
l’origen, el sexe, la identitat sexual, el poder 
adquisitiu o qualsevol altra diferència. “Hem 
de defensar la justícia de gènere, la justícia 
climàtica, la justícia amb els migrants”, diu. 
“Que no ens espanti, que no ens tremoli el 
pols”, rubrica.  Hernández està d’acord alhora 
que preocupat  perquè veu que en l’àmbit po-
lític hi ha cada vegada més protagonisme de 
l’extrema dreta. Un fet que també afecta altres 
esferes vitals com la religiosa: “Hi ha esglésies 
evangèliques que s’hi han sumat i això va en 
detriment de la defensa de drets i igualtats”.

Finalment, com a tercer repte, Abad mencio-
na el de la cohesió social. L’església evangèli-
ca vol contribuir al patrimoni de solidaritat i 
hospitalitat de la societat. “No podem cedir a 
la dictadura de les desigualtats perquè l’Evan-
geli no ens ho permet”, conclou.

Un inici que recorda al d’Anglaterra

Carme Capó, historiadora i autora del llibre 
L’Obra metodista a Catalunya i les Balears, qui 
també ha participat en la cloenda de diumen-
ge, explica que el naixement del moviment 
protestant a Catalunya recorda al sorgiment 

del moviment metodista del s. XVIII a Angla-
terra. “El metodisme neix als carrers, a les fà-
briques, a les tavernes, a una Anglaterra que 
viu una revolució industrial i deixa una massa 
de persones desvalgudes i desateses.” Va ser 
llavors quan dos pastors anglicans George 
Whitefield i John Wesley comencen a pre-
dicar a persones que es troben desvalgudes a 
Anglaterra “donen una resposta de fe davant 
de la desesperança de persones que estan tris-
tes, desconsolades, de vegades abocades a l’al-
cohol perquè no podien suportar el patiment 
de tantes hores laborals.”

UNA ESGLÉSIA AMB 40 MEMBRES 
SORGIDA D’UNA ESCOLA METODISTA 
PER ATENDRE LES NECESSITATS 
DELS OBRERS DEL CLOT

Catalunya segueix els passos de la revolució in-
dustrial iniciada a Anglaterra. I també té un inici 
semblant en l’aparició del protestantisme. “El 
Clot havia crescut ràpidament en el s. XIX, amb 
les fàbriques tèxtils i el ferrocarril, va ser llavors 
quan William Thomas Brown, un missioner me-
todista anglès, arriba a Barcelona”, descriu Capó.

El pastor anava a les tavernes on s’aplegaven 
els obrers “parlava amb ells, i escoltava les se-
ves penes, els sous ridículs amb els quals se’ls 
feia difícil tirar la família endavant, i també 
els parlava de l’Evangeli, de Jesús com a font 
d’alliberació, i va donar a conèixer la figura de 
Luter i el protestantisme als catalans”, conti-
nua Capó.

A finals de 1871, Brown informa que ha obert 
una escola per a nens i nenes, “per atendre les 
necessitats d’aquells obrers que estaven dei-
xats de la mà de Déu”. Alfredo Abad, pastor i 
president de l’Església Evangèlica Espanyola, 
esmenta que Brown insistia en l’educació “es-
pecialment en la de les dones perquè deia que 
a la ignorància s’amaguen els que estan ene-
mistats amb la llibertat de l’Evangeli”.

Posteriorment, el 13 de gener de 1872, Brow 
anunciarà la creació d’una comunitat protes-
tat metodista que llavors només comptava 
amb 8 membres. Avui dia, la comunitat de 
l’Església evangèlica de Betlem compta “amb 
40 membres”, declara Hernández.

lucía montobbio –cr | llegir al web +
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El Parlament constitueix la Comissió 
d’Investigació sobre la pederàstia a l’Església

El Parlament ha constituït aquest dimarts la 
Comissió d’Investigació sobre la pederàstia a 
l’Església. Presidida per la diputada Susanna 
Segovia de En Comú Podem, la nova comissió 
inclourà també la investigació en altres àm-
bits, com l’escolar, l’esportiu i el del lleure. La 
constitució d’aquest òrgan va ser una proposta 
d’ERC, la CUP i ECP, i va ser aprovada al ple del 
Parlament a finals d’abril amb el suport del PSC, 
JxCat i Cs. La vicepresidenta primera en funci-
ons de presidenta, Alba Vergés, ha presidit la 
sessió constitutiva, i ara l’òrgan haurà d’elabo-
rar i aprovar un pla de treball, incloent les com-
pareixences que la comissió acordi de fer. Els 
grups tenen de termini fins el 23 de gener.

La comissió va ser aprovada pel ple del Parla-
ment després de les negociacions entre diver-
sos grups polítics sobre l’abast de l’àmbit d’in-
vestigació, si se centrava en l’Església catòlica 
o si s’obria a tots els entorns on avui es produ-
eixen la majoria dels abusos. Finalment s’ha 
constituït com Comissió d’Investigació sobre 
la Pederàstia a l’Església, però el seu objecte és 
“l’anàlisi i investigació de les violències sexu-
als comeses contra infants i joves en l’àmbit de 
l’Església catòlica, els àmbits escolar, esportiu i 
de lleure i altres àmbits en què no hi hagi ha-
gut col·laboració per a assumir responsabilitats 
i reparar les víctimes, i esclarir les actuacions 
davant els casos de pederàstia”. 

La constitució de la Comissió és el pas neces-
sari perquè cada grup parlamentari proposi els 
noms de les persones que han de comparèixer 
i que s’acordin per majoria. Si es compleix el pla 
de treball, aquestes intervencions públiques es 
podrien iniciar el febrer. A més de la presiden-
ta, la resta de diputats designats membres de la 
comissió en representació dels grups respec-
tius són Judit Alcalá (PSC-Units), Raquel Sans 
(ERC), David Saldoni (JxCat), Manuel Jesús 
Acosta (Vox), Dolors Sabater (CUP), Jessica 
González (ECP) i Matías Alonso (Cs). El grup 
mixt no ha designat cap membre.

acn / cr | llegir al web +

https://www.catalunyareligio.cat/ca/parlament-aprova-investigacio-sobre-pederastia
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Aquest dimarts s’ha fet l’acte de lliurament 
dels premis de la Mostra de Cinema Espiritual 
al claustre de la Basílica de la Sagrada Família. 
Com es va anunciar, el guanyador de la cinque-
na edició del Premi Estel a la trajectòria ha estat 
el director Imanol Uribe, i Maria Lorente ha 
guanyat el primer Concurs de Treballs Audio-
visuals sobre l’espiritualitat i el fet religiós.

Després de conèixer la notícia del premi, Cata-
lunya Religió ha pogut parlar amb Imanol Uri-
be per valorar la decisió del jurat. Assegura que 
tots els guardons són motiu d’orgull: “Els valo-
ro molt, t’animen a seguir, alimenten una mica 
el teu ego i s’han d’agrair”. En la conversa, però, 
el cineasta ha puntualitzat amb quina filosofia 
els recull: “S’han de gaudir en el moment que 
els reps i oblidar-los l’endemà per no tornar-te 
boig i continuar treballant”.

Una història encara rellevant

D’Uribe, a la Mostra de Cinema Espiritual de Ca-
talunya d’aquest novembre, s’ha pogut veure 
la pel·lícula Van arribar de nit. El film narra els 
fets ocorreguts la matinada del 16 de novembre 
de 1989 a San Salvador, quan sis jesuïtes i dues 

Uribe, guanyador del Premi de Cinema Espiritual: 
“He intentat seguir fidelment la veritat”

https://www.catalunyareligio.cat/ca/imanol-uribe-premi-cinema-espiritual-catalunya
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treballadores van ser assassinats a la Universi-
tat Centreamericana José Simeón Cañas (UCA). 

Una història que, per al cineasta, “encara és 
rellevant”. En el seu moment, va suposar 
l’inici del final de la guerra civil del país a 
causa del gran impacte de la notícia en la so-

cietat salvadorenca i la gran repercussió en 
la comunitat internacional. I encara avui el 
martiri segueix present en la família jesuïta 
del món. De fet, fa menys de dos anys l’agent 
Inocente Montano va ser condemnat per la 
justícia espanyola com un dels responsables 
del cas.

URIBE: “ELS PREMIS S’HAN 
DE GAUDIR EN EL MOMENT QUE ELS 
REPS I OBLIDAR-LOS L’ENDEMÀ PER 
NO TORNAR-TE BOIG”

Tot i això, Uribe reconeix que el desencadenant 
per fer la pel·lícula va ser la novel·la Noviem-
bre de Jorge Galán. Aquesta publicació posa 
el focus en la història de Lucía Barrera, l’única 
testimoni dels fets a l’UCA. Barrera va lluitar 
perquè la veritat es destapés desmentint la 
versió oficial dels assassinats dels jesuïtes. “La 
novel·la comprenia moltes coses”, diu Uribe, 
“però el personatge de la Lucía em va fascinar 
des del principi”. “A partir d’aquí vaig començar 
a estirar el fil”, afirma,

En l’etapa de preproducció del film, el direc-
tor i un dels guionistes van viatjar a l’UCA i, 
més tard, a Califòrnia. Allà va conèixer Barre-
ra. D’ella, el cineasta afirma que el fet d’haver 
apostat per la veritat per damunt de tot “li va 
canviar la vida per sempre”. Uribe ho té clar: 
“És un fet heroic”. Amb tot, encara avui Barre-
ra no pot tornar a El Salvador i, probablement, 
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mai ho podrà fer. La pel·lícula explica la seva 
història i vol ajudar a fer-la més coneguda.

Nascut a San Salvador l’any 1950, Uribe va es-
tudiar als jesuïtes i explica que va arribar a 
conèixer a un dels màrtirs de l’UCA: Ignacio 
Ellacuría. Sobre la cruesa dels fets, Uribe ha 
destacat que han intentat “seguir fidelment la 
veritat”. “O almenys, el que els testimonis re-
corden que va succeir”, afirma. 

Projectar el fet religiós

L’acte de lliurament dels premis l’ha obert el 
president delegat del patronat de la Sagrada Fa-
mília, Esteve Camps. Ha recordat que ja fa cinc 
que els van proposar patrocinar aquest guardó 
i que aquesta edició demostra de la seva conso-
lidació. Camps ha remarcat que les dues escul-
tures que ofereix la basílica són peces “originals 
i úniques” que només poden tenir els guardo-
nats. El guardó dels Premi Estel reprodueix 
l’estel de Betlem que està al centre de la Façana 
del Naixement, un símbol de llum i transcen-
dència per a totes les religions. I el premi per a 
autors novells correspon a la tortuga de la base 
de la columna de Maria de la mateixa façana, 
que entre altres elements relliga el cel i la terra.

Els dos premiats no han pogut assistir perso-
nalment a l’acte. Han recollit els premis mem-
bres dels seus equips de producció de mans del 
director general d’Afers Religiosos, Carles Ar-
mengol, i s’han projectat un vídeo que expres-
sava el seu agraïment. Armengol ha destacat la 
importància de qualsevol iniciativa que doni 
projecció al fet religiós. “La ignorància sobre 
el fet religiós no és només un problema per les 
comunitats minoritàries” i aquest desconeixe-
ment “és un cultiu per la intolerància”, ha dit. El 
director artístic de la Mostra, Peio Sánchez, ha 
glossat la figura dels premiats. En el cas d’Uribe 
ha destacat el seu cinema sobre el conflicte basc 
i l’aposta per la resolució dels conflictes com 

l’apropament a les persones més vulnerables, o 
als perseguits per les dictadures. I especialment 
Van arribar de nit, com “una digna successora 
del film sobre l’assassinat de monsenyor Rome-
ro”. Sobre la el curtmetratge de María Lorente, 
Helix Aspersa, fet a l’Escola de Cinema ‘Bande à 
Part’, s’ha destacat que sigui una mirada oberta 
d’un procés de transformació espiritual que aju-
da sobretot a fer-se preguntes.

A l’acte hi han assistit representats de diverses 
confessions religioses i el rector de la Basílica 
de la Sagrada Família, Josep M. Turull.

aina argueta / jordi llisterri –cr | llegir al web +
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Un projecte del Museu Diocesà de Solsona 
retorna elements megalítics al territori

El projecte ‘Gegants Immortals. Recuperació, 
restauració i estudi de sis esteles i estàtues-men-
hir al Solsonès’ del Museu Diocesà de Solsona 
continua endavant. Durant els pròxims dies es 
retornaran, als emplaçaments d’on van ser ex-
trets: l’estela de la Costa dels Garrics del Caballol a 
Pinell, i les estàtues-menhir de la Pedrafita de Su 
i la del Roc de la Mare de Déu a Riner. El Departa-
ment de Cultura de la Generalitat de Catalunya, 
amb l’assessorament del Centre de Restauració i 
Béns Mobles de Catalunya, ha resolt el retorn al 
territori dels sis elements restaurats i estudiats. 

bisbat de solsona | llegir al web +

El Govern prioritza fomentar el català 
entre les comunitats religioses i la traducció 
dels seus textos principals

El Govern de la Generalitat ha fet públic aquest 
dimarts un pla amb 100 mesures per fomentar 
l’ús del català i que recull les iniciatives secto-
rials de totes les conselleries. Des del Departa-
ment de Presidència, on està integrada la direc-
ció general d’Afers Religiosos, es proposa priorit-
zar l’ús del català entre les comunitats religioses.
Concretament, en la mesura número 4, la conse-
lleria proposa un Pla per al foment de la llengua 
catalana en l’àmbit de les comunitats religioses.
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La Casa d’Espiritualitat Sant Felip Neri, 
medalla d’honor de Barcelona 2022

Barcelona ha atorgat una de les medalles d’ho-
nor 2022 a la Casa d’Espiritualitat Sant Felip Neri 
- Fundació Valors, creada per les monges filipen-
ses de la ciutat. L’acte de lliurament del guardó 
que ha tingut lloc aquest dimecres al Saló de Cent 
de l’Ajuntament de Barcelona ha servit per ho-
menatjar les persones i les entitats compromeses 
amb els valors cívics i el compromís comunitari. 
A la Casa d’Espiritualitat Sant Felip Neri se l’ha re-
conegut per “la tasca i repercussió social i huma-
nística en els camps de l’espiritualitat, l’educació, 
la salut, l’art o la cohesió social de la fundació”.  
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Escolta, acompanyament, sostenibilitat i 
coordinació. Aquestes són les principals ca-
racterístiques que els joves catòlics veuen 
necessàries a les iniciatives de formació en 
la fe. Així ho conclou el ‘Mapa de necessitats, 
recursos existents i bones pràctiques en pas-
toral per a la formació espiritual dels joves a 
Espanya i Portugal’, un informe dut a terme 
per l’Observatori Blanquerna de Comunica-
ció, Religió i Cultura de la Universitat Ramon 
Llull (URL), en col·laboració amb la Universi-
tat Catòlica Portuguesa, i el suport de Porticus 
Iberia.

El document és el resultat d’una investigació 
duta a terme amb l’objectiu de detectar les ini-
ciatives de pastoral juvenil a les diòcesis d’Es-
panya i Portugal per veure quins elements 
tenen i quins prefereixen els joves. 

Amb tot, els resultats conclouen que els joves 
demanen més escolta per part de les diòcesis i 
institucions eclesials a l’hora de dissenyar les 
accions de pastoral juvenil. En aquest sentit, 
els joves valoren poder proposar i liderar ini-
ciatives per a ells mateixos. parlen d’una “for-
mació a la fe amb ells, no només per a ells”. 

Un informe de Blanquerna conclou 
que els joves valoren més les iniciatives 
de pastoral creades amb ells
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L’INFORME ÉS EL RESULTAT 
D’UN ESTUDI A TRAVÉS D’ENQUESTES, 
ENTREVISTES EN PROFUNDITAT 
I 2 ‘FOCUS GROUPS’

A més, l’informe també recull la demanda 
d’una pastoral “de processos” i no pas “d’acci-
ons puntuals”. Els joves busquen que les insti-
tucions requereixen instruments per millorar 
la sostenibilitat de les iniciatives que funcio-
nen. “De vegades es fan accions aïllades que 
podrien tenir més efectes si tinguessin conti-
nuïtat”, detallen des de Blanquerna. En la ma-
teixa línia, demanen coordinació entre diòcesis 
per realitzar accions de pastoral conjuntes que 
puguin tenir més impacte. En l’àmbit d’aques-
tes iniciatives, els joves valoren les accions cre-
atives i digitals que s’han dut a terme arran de 
la pandèmia: “Ha estat un catalitzador de crei-
xement i llançament de noves iniciatives”. 

Finalment, tant els joves com els membres de 
les institucions valoren la possibilitat d’accedir 
a formació en acompanyament i comunicació. 

Més de 200 joves han participat en l’informe

El ‘Mapa de necessitats, recursos existents i 
bones pràctiques en pastoral per a la formació 
espiritual dels joves a Espanya i Portugal’ s’ha 
fet a través de diversos estudis, enquestes i 
recerques. D’una banda, un rastreig web amb 
què s’han localitzat 633 iniciatives de pasto-
ral juvenil i universitària a Espanya i Portugal, 
dutes a terme per 380 institucions catòliques. 
S’han realitzat enquestes a 66 organitzaci-
ons catòliques dels dos països en què se’ls 
ha preguntat sobre les iniciatives realitzades, 
els objectius, així com els reptes amb què es 
troben. També s’han fet enquestes a 220 jo-
ves d’ambdós països, on se’ls ha preguntat en 
quines iniciatives s’impliquen, quins aspectes 
d’aquestes iniciatives els semblen més inte-

ressants i quins reptes es troben a l’hora de 
participar en activitats de pastoral juvenil. 

A més de les enquestes, l’Observatori Blan-
querna de Comunicació, Religió i Cultura ha 
fet 30 entrevistes en profunditat a experts en la 
temàtica i delegats de pastoral juvenil de diver-
ses diòcesis i organitzacions catòliques de tots 
dos països. Finalment, l’estudi també ha orga-
nitzat 2 Focus Groups amb representants de les 
organitzacions i joves que lideren iniciatives de 
pastoral juvenil.

blanquerna –url | llegir al web +
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Promoure el coneixement dels drets humans 
entre l’alumnat i desmentir estereotips i pre-
judicis. Aquest és un dels objectius que perse-
gueix el grup de joves de l’Associació d’Amics de 
la UNESCO per al Diàleg Interreligiós i Intercon-
viccional (AUDIR) des de la seva creació. Ara, a 
través d’un vídeo presentat la setmana passa-
da, busquen que els infants puguin conèixer 
casos reals de discriminació a l’escola des del 
punt de vista de persones ja adultes. Una peça 
audiovisual que recull set testimonis que han 
patit discriminacions diferents: racisme, xen-
ofòbia, homofòbia,  i masclisme, entre d’altres.

Les coordinadores del grup de joves de l’AU-
DIR, Rosa Martínez i Marina López, han pre-
sentat aquest dilluns el projecte als assistents. 
El vídeo de 23 minuts vol ser una eina comple-
mentària al Teatre Fòrum, un projecte del grup 
de joves en què, a través de representacions i 
escenes teatrals, es busca promoure el conei-
xement dels drets humans entre alumnes de 
primària o secundària, centres cívics o altres 
institucions o grups interessats.

Segons les coordinadores, el teatre pot tenir un 
problema: Que els infants pensin que les esce-

Aturar l’assetjament escolar, 
la lluita dels joves de l’AUDIR
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nes que es plantegen dalt de l’escenari són ficció. 
“Gràcies al nou vídeo poden posar cara i veu a 
experiències reals de discriminació”, han expli-
cat. Amb aquest objectiu, la peça es projectarà 
després de les sessions del Teatre Fòrum.

“VULL DONAR VEU A MOLTES DONES 
AMB VEL QUE NO HAN POGUT 
PARLAR ABANS D’AQUEST TIPUS
D’EXPERIÈNCIES”

Després de visualitzar el vídeo, quatre testi-
monis del projecte han participat en una tau-
la rodona que han moderat les coordinadores 
a partir de les preguntes dels assistents. La 
Gayatri, que és hinduista, ha assegurat que, 
abans de participar del vídeo, no tenia molt 
clar quines discriminacions havia patit. “Ho 
vaig parlar amb la meva germana i ella em va 
comentar situacions de masclisme i homofòbia 
que hi havia a l’escola”. Aquesta conversa la va 
motivar a fer el vídeo. 

La Neferty ha comptat amb l’ajuda dels seus 
pares per poder tirar endavant. Ho ha explicat 
durant la presentació del vídeo. Ella és una cris-

tiana evangèlica que recorda a l’alumnat que 
cal demanar ajuda quan es pateix una situació 
de discriminació. Per la seva banda, la Jenabou, 
que és musulmana, ha agraït l’espai que pro-
porciona l’AUDIR per parlar d’aquests temes: 
“No hi ha espais on sigui còmode i fàcil tractar 
les discriminacions”. “Vull donar veu a moltes 
dones amb vel que no han pogut parlar abans 
d’aquest tipus d’experiències”, ha dit en la ma-
teixa línia la Zineb.

Una lluita de tots els professors, 
no només els de religió

La taula rodona també ha servit per reflexionar 
sobre quines activitats poden generar un im-
pacte a les aules per parlar d’aquests temes. Les 
quatre joves han destacat el roleplay com una 
eina que pot servir d’ajuda: “Els nens i nenes 
poden experimentar la discriminació i l’assetja-
ment en primera mà a través d’un joc i reflexi-
onar sobre això”. Una altra manera de treballar 
la inclusió és acompanyant els infants nous, un 
sistema podria funcionar a les escoles segons 
les joves. En aquest mateix sentit, també s’ha 
posat la mirada sota les comunitats religioses 
davant d’aquests casos. “Els grups de joves reli-
giosos poden ajudar molt”, ha dit la Zineb. Per a 

ella, aquests grups són espais segurs per comen-
tar les seves experiències. Amb tot, aquestes co-
munitats necessiten actualitzar-se reivindiquen 
els joves. L’acte ha acabat amb una reflexió con-
junta amb el públic sobre els drets humans.

La base: parlar de drets humans

El vídeo que ha presentat el grup de joves de 
l’AUDIR ha comptat amb la participació de tes-
timonis de diferents confessions. A més de la 
Neferty, la Gayatri, la Jenabou i la Zineb, també 
hi ha el testimoni d’en Rafael, com a catòlic; el 
Xavier, de l’Església de Jesucrist dels Sants dels 
Darrers Dies; i la Mani, com a sikh.

En el vídeo cada participant comenta quina 
discriminació ha patit. Els testimonis també 
comenten que els dirien als seus professors i 
que els dirien a la resta de companys si tingues-
sin ara l’oportunitat. Qui visualitza el vídeo pot 
entendre la diversitat d’experiències que han 
tingut els testimonis. Però, al final, tots estan 
d’acord en el fet que la base per poder parar l’as-
setjament és parlar de drets humans.
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El gir clau

MONTSE CASTELLÀ
A ESPIRITUALS ARA I AQUÍ

El pas crucial per al desenvolupament espi-
ritual és la capacitat de dirigir l’atenció cap 
al nostre interior. Com diu la mestra budista 
Ayya Khema: “el món no és una finestra sinó 
un mirall”. Aquest gir radical que suposa el fet 
de deixar de projectar cap a fora i mirar cap a 
dins, és clau i constitueix el primer pas per al 
cultiu de l’amor i la compassió.

Normalment, tot el que percebem a través dels 
nostres sentits ho filtrem automàticament pels 
nostres conceptes, les nostres idees preconce-
budes, els nostres pensaments... Tenim una 
percepció distorsionada de la realitat. Veiem els 

fenòmens com si existissin per ells mateixos, 
però si busquem aquesta realitat intrínseca en 
alguna cosa, no la trobem. Vivim aferrats a les 
formes, a les etiquetes, a les aparences, que no 
són sinó meres projeccions nostres.

Si investiguem a fons qualsevol objecte o 
fenomen, descobrim que res existeix per si 
mateix, no podrem trobar cap partícula, per 
petita que aquesta sigui, a la qual puguem 
considerar independent o autoexistent. En el 
seu lloc, el que trobem és un flux en constant 
moviment generat per complexos processos 
relacionals.

Aquest gir cap al nostre interior ens permet 
connectar-nos amb nosaltres mateixos i ens 
ofereix l’oportunitat d’adonar-nos que tot està 
interrelacionat i que som interdependents 
amb els altres, amb la Terra… És d’aquesta 
vivència de proximitat d’on neix la veritable 
compassió.
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Ajudar a finançar projectes de desenvolupa-
ment als més de 50 països on Mans Unides està 
present. Aquest és l’objectiu de la campanya que 
l’ONGD ha posat en marxa sota el lema ‘Treu-te 
un pes de sobre per una bona causa! Dona els 
teus cèntims’. 

A Espanya, l’ús dels diners en efectiu s’ha reduït 
progressivament des del 2014. Una situació que 
s’ha vist agreujada per la pandèmia. El 2020, 
l’efectiu només va ser l’opció preferida per al 
36% dels ciutadans, mentre que sis anys abans 
la xifra arribava al 80%. 

Entre les diferents unitats de pagament en efec-
tiu que es continuen utilitzant, Mans Unides 
subratlla que les monedes d’1 i 2 cèntims són les 
que menys moviment tenen. I és que, aquestes, 
no són acceptades per la majoria de màquines i 
suposen un cost de producció superior al valor 
mateix de la moneda. A més, tenen un alt cost 
mediambiental, perquè per produir-les es fan 
servir acer, coure, aigua i productes químics, a 
més de la despesa de plàstic i paper d’embalatge. 

“Tots portem aquestes monedes a la butxaca o 
al moneder, o les anem acumulant en pots”, diu 

Mans Unides posa en marxa una campanya de recollida de cèntims 
per als projectes de l’ONGD

la presidenta de l’ONGD, Cecilia Pilar. “Ara, vo-
lem que et deslliuris d’aquest pes i que, en do-
nar-les a Mans Unides, ens ajudis a construir un 
món millor”, hi afegeix.

Per deixar d’acumular aquests cèntims i donar-los 
aquest sentit solidari, Mans Unides durà a terme 
una recollida a les 10 delegacions que l’organitza-
ció té per tot el territori català, així com a les de la 
resta d’Espanya i en els establiments col·labora-
dors d’aquestes ciutats i pobles. 

La campanya neix amb la idea de tenir un am-
pli recorregut en el temps per poder oferir a 
tots els ciutadans la possibilitat de participar-hi. 
Així mateix, es reforçarà la seva presència en 
moments importants per al consum, com és el 
Black Friday o en iniciatives solidàries com el 
Giving Tuesday.

Es tracta d’una campanya senzilla, basada en “un 
gest tan simple com dipositar uns cèntims en uns 
llocs determinats”, diuen des de Mans Unides. 
Subratllen la finalitat rellevant que comporta la 
campanya perquè “reconverteix monedes en de-
sús en alimentació, salut o educació per als que 
més ho necessiten”.

“Suma’t aquest Nadal: porta’ns els teus cèntims i 
col·labora en la construcció d’un món més just”, 
conclou l’ONGD de Mans Unides. 

Per a més informació sobre la campanya, podeu 
consultar el web: www.mansunides.org .
| amb el suport de mans unides
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Una Església més petita

JOSEP-MIQUEL BAUSSET
A DEL SANTUARI ESTANT

És així el present i així serà el futur més imme-
diat de l’Església, amb comunitats cada vegada 
menys nombroses i més petites. Aquesta reali-
tat es veu confirmada per l’últim informe de la 
Direcció General d’Afers Religiosos. Així, segons 
el Mapa Religiós de Catalunya, el nostre país ha 
perdut 161 temples catòlics en un any. Cal recor-
dar que el Principat té actualment 7275 centres 
de culte de les 15 tradicions religioses diferents, 
segons recull la Direcció General d’Afers Religio-
sos de la Generalitat de Catalunya.

Segons aquest recompte, la religió catòlica té 
5795 centres de culte, un 80% del total i és la 

confessió religiosa que més temples ha perdut 
l’últim any, amb 161 centres menys.

Aquesta disminució dels centres catòlics de 
culte, així com el nombre de convents i de mo-
nestirs, que també ha disminuït, i el nombre de 
monjos i religioses, menys nombrosos que fa 
uns anys, té diverses causes. De fet, és ben evi-
dent que estem vivint una reducció de centres 
de culte i del nombre de comunitats religioses.

Així, només a la ciutat de Lleida, han marxat 
les Filles de la Caritat, presents a la capital del 
Segrià des del segle XVIII, les Carmelites del 

https://www.catalunyareligio.cat/ca/group/260309
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P. Palau i els Franciscans. També han marxat 
d’Almacelles, els Germans de Sant Joan de Déu; 
les Filles del Cor de Maria han deixat la Pobla 
de Segur i els Germans de la Salle han marxat 
de Mollerussa. I només a Manresa, han marxat 
les Germanetes dels Pobres, els Caputxins, les 
Serventes del Sagrat Cor i les Paüles. També a 
Girona han marxat les Carmelites Descalces de 
Montilivi i els Dominics i les Clarisses Caput-
xines i a la ciutat de Solsona no queda cap de 
les comunitats religioses que hi havia fa uns 
anys.

També a l’estat espanyol, les xifres i la disminu-
ció de les comunitats religioses són semblants 
a les que dibuixa el Mapa Religiós de Catalunya. 
Mentre que fa 40 anys una enquesta del Centre 
d’Investigacions Sociològiques dibuixava un 
país catòlic, amb un percentatge del 90,2% de 
creients, avui el 60,9% dels espanyols assegu-
ren que no van gairebé mai a missa, si no és que 
van a funerals, casaments o batejos.

El 2019, el CIS deia que el 6,9% dels espanyols 
es definia com a catòlics, encara que només el 
12,2% anava a missa tots els diumenges i festius 
i només el 2,4% ho feia diverses vegades a la 

setmana. Mentre que el 1980 el 98,3% dels ma-
trimonis es casaven per l’Església, avui la seva 
xifra és molt minoritària. Pel que fa al 2022, el 
CIS diu que “només un de cada deu joves es-
panyols es declara catòlic practicant”. Per això 
en el 2022, “el nombre de catòlics baixa al seu 
mínim històric amb un 55’4%”, segon el CIS.

També el País Valencià ha sofert aquesta ten-
dència a la baixa. Així, en només vuit anys, 
s’han perdut gairebé un miler de religiosos, han 
tancat sis convents de clausura i setanta-set co-
munitats religioses.

Amb visió profètica, el jove capellà Joseph Rat-
zinger, el desembre de 1969, ja preveia aquesta 
disminució al si de l’Església. L’aleshores jove 
teòleg Ratzinger, va fer unes conferències radi-
ofòniques que més tard van ser publicades en 
el llibre, Fe i futur. Al final del seu llibre, Ratzin-
ger es feia la pregunta: com serà l’Església de 
l’any 2000? I Ratzinger es responia a si mateix 
així: “De la crisi actual emergirà una Església 
que haurà perdut molt, esdevindrà més petita 
i haurà de recomençar gairebé des del princi-
pi”. Ratzinger afegia encara, en relació amb el 
futur de l’Església: “Ja no serà capaç d’habitar 

en molts edificis que havia construït en temps 
de prosperitat”, com podem veure pel que fa a 
la reducció dels centres de culte a Catalunya,“-
ja que el nombre dels seus fidels, disminuirà” i 
per això “perdrà també gran part dels privilegis 
socials”.

Lluny de caure en un cert pessimisme, Razin-
ger deia que, “no obstant això, l’Església trobarà 
de nou i amb tota l’alegria, allò que li és essen-
cial, allò que sempre ha estat el seu centre: la fe 
en el Déu U i Tri”.

Ratzinger, el futur cardenal i bisbe de Roma, 
deia l’any 1969, que l’Església, “quan passi la 
prova, es convertirà en una Església més simpli-
ficada”, per tornar “a començar de nou en petits 
grups, a través de moviments i d’una minoria 
que tornarà a posar la fe i la pregària al centre 
de l’experiència”, convertint-se en una Església 
“pobra”, que serà “l’Església dels humils”.

Ratzinger deia que l’Església en el futur seria 
“més espiritual”, i “que no s’apropiarà un man-
dat polític, coquetejant ara amb l’esquerra, ara 
amb la dreta”, com va passar amb l’Església es-
panyola durant el nacionalcatolicisme.
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Ratzinger deia també que els homes “descobri-
ran en el petit ramat de creients, com una rea-
litat completament nova, com una esperança i 
una resposta per als qui sempre han estat cer-
cant en secret”.

Ratzinger, que va encertar el futur de les comu-
nitats cristianes, com ho podem comprovar ac-
tualment, deia que l’Església es convertiria “en 
una Església dels més petits”.

I encara, Ratzinger deia que l’Església s’enfron-
taria “a temps molt difícils, amb convulsions 
terrible”. Però al final “quedarà l’Església de 
la fe”, que serà vista “com la llar de l’home, on 
sempre es troba la vida i l’esperança, més enllà 
de la mort”.

Els cristians hem de viure el present i el futur 
amb esperança i creure que el Regne de Déu, 
Jesús mateix el va comparar a un gra de mos-

tassa, la més petita de les llavors. No el va com-
parar amb un roure ni amb un castanyer. Per 
això mirem el present i el futur de l’Església 
amb confiança, sabent que la nostra força ens 
ve del Senyor..

josep-miquel bausset –cr | llegir al web +
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Així serà el concert benèfic de Nadal 
de l’Escolania de Montserrat 
que oferirà El Palace Barcelona
DJ, 01/12/2022 | EL PERIÓDICO

Villaronga presenta l’estudi 
que envolta el facsímil del llibre 
‘De Religione’, de 1489
DC, 30/11/2022 | TOT SANT CUGAT

Fra Valentí Serra de Manresa publica 
‘Entrem dins el pessebre’
DV, 02/12/2022 | TORNAVEU

El toc manual de campanes, 
nou patrimoni immaterial 
de la humanitat
DJ, 01/12/2022 | 3/24

Els veïns de Calonge recullen 
signatures per reparar el campanar 
de Sant Martí
DT, 29/11/2022 | DIARI DE GIRONA

El claretià Ricard Costa-Jussà, nou 
delegat episcopal per a la Vida 
Consagrada del bisbat de Vic
DC, 30/11/2022 | CLARETIANS

El Kremlin a favor d’una mediació 
del Vaticà al conflicte d’Ucraïna
DT, 29/11/2022 | ABC

La Generalitat atorga més de 50.000 
euros per millores a centres 
de culte gironins
DC, 30/11/2022 | DIARI DE GIRONA

https://www.elperiodico.cat/ca/oci-i-cultura/20221130/aixi-sera-el-concert-benefic-de-nadal-de-lescolania-de-montserrat-que-oferira-el-palace-barcelona-78089885
https://www.totsantcugat.cat/actualitat/cultura/villaronga-presenta-estudi-envolta-facsimil-llibre-religione-1489_2175792102.html
https://www.tornaveu.cat/noticia/6424/el-pessebre-un-univers-de-significats
https://www.ccma.cat/324/el-toc-manual-de-campanes-nou-patrimoni-immaterial-de-la-humanitat/noticia/3199352/
https://www.diaridegirona.cat/baix-emporda/2022/11/29/els-veins-calonge-recullen-signatures-79265223.html
https://claretpaulus.org/ca/2022/11/29/el-claretia-ricard-costa-jussa-nou-delegat-episcopal-per-a-la-vida-consagrada-del-bisbat-de-vic/
https://www.ara.cat/societat/monestirs-catalans-reforcen-seguretat-despres-dels-robatoris_1_4550913.html
https://www.diaridegirona.cat/comarques/2022/11/29/generalitat-atorga-mes-50-000-79306508.html
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